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ועידת הקהילות 2
איגוד עמלי התורה

הצלחה גדולה בחלוקת שוברי 
ההנחה של איגוד עמלי התורה

ב"ה נרשמה הצלחה גדולה מאוד בחלוקת שוברי ההנחה 
של איגוד עמלי התורה לקראת חג הפסח.

שוברי ההנחה של איגוד עמלי התורה מתייחדים בכך 
שרוב העסקים המעניקים את ההנחות, העניקו הנחה 
משמעותית נוספת לחברי איגוד עמלי התורה בלבד, 

מתוך הזדהות עם ערכי ומטרות האיגוד. 
בשל כך, עלה בידי גבאי עמלי התורה להשיג הנחות מיוחדות 
ומשמעותיות במגוון בתי עסק, יותר מכל ארגון חסד אחר. 
ההנחות ניתנו במגוון ענפי מסחר: ביגוד למבוגרים ולילדים, 
הנעלה, אופטיקה, תשמישי קדושה, ריהוט, שעונים, 
אלקטרוניקה, תקשורת, ספרי קודש, שירותי עיצוב 

וגרפיקה, שירותי הוצאה לאור, 
ייעוץ משכנתאות ועוד. 

ב"ה נרשמו אלפי 
של  מימושים 

ההטבות בכל בתי 
העסק, וציבור האברכים 

הודה מקרב לב על ההנחות 
המשמעותיות שהושגו בס"ד. 

בימים אלו שוקדים גבאי עמלי התורה 
ליצירת שובר הנחות קבוע לציבור עמלי התורה, ופרטים 

נוספים על כך יימסרו אי"ה בקרוב.  
תודת איגוד עמלי התורה מסורה לבעלי העסקים היקרים 
אשר ניאותו להוזיל באופן יוצא מן הכלל את מחיריהם 
עבור ציבור עמלי התורה, ובייחוד בתקופה מאתגרת זו, 

ישלם ה' שכרם לאוי"ט. 

אלפי אברכים נהנו ממכירת החמץ 
המהודרת בבית מורנו הרב שליט"א

כאשר החלו להיאסף אלפי!! טפסי מכירת החמץ של 
איגוד עמלי התורה אל בית מורנו הרב שליט"א, התברר 
כי הצורך היה גדול לאין שיעור ממה שסברו מלכתחילה. 
קיום המכירה התאפשר הודות לפעילותו הנמרצת של 
הרב יוגב ביתן שליט"א – מחשובי האברכים בקהילת 
"מסילת ישרים" ברמות א', אשר נטל על עצמו את עול 

הפרויקט כולו. 

המכירה אשר בוצעה בשתי פעימות, בי"ב ניסן ובי"ג ניסן 
)לחפצים לפטור עצמם מבדיקת מחסנים וכדו'(, נערכה על ידי 
רבותינו הגאונים הגדולים רבי נפתלי אברז'ל שליט"א – רב 
קהילת מניין אברכים, ורבי אלחנן פרץ שליט"א – אב"ד 
חוקת משפט, בראשות מורנו הגאון הגדול רבי שלמה 

ידידיה זעפראני שליט"א. 

לצורך המכירה הובא גוי "מהודר" )ממשפחה גויית מוכרת 
ו'מיוחסת' ובעל עסק בעצמו המבין את משמעות המכירה(, ומעמד 
המכירה התנהל על פי כל דקדוקי ההלכה, בנוכחות ציבור 

אברכים אשר התקבצו למקום. 
אברכים רבים ציינו כי שמחו עד מאוד שיוזמות מבורכות 

שכאלו נוצרות בתוככי ציבור האברכים, אשר יכולים לדעת 
מידיעה קרובה כי אכן ננקטים כל ההידורים האפשריים 

בביצוע המכירה. 

מאות ארזי עופות חולקו לאברכי 
קהילות "עמלי התורה" 

בשיתוף פעולה מיוחד בין מוסדות "תפארת וגדולה" 
בראשות הגאון רבי שמעון דרור שליט"א, לבין איגוד עמלי 
התורה – נערכה חלוקת מאות ארגזי עופות מההכשרים 
המהודרים במחיר מסובסד באופן משמעותי )כ- 13 ₪ 

לק"ג(, לאברכי הקהילות אשר חפצו בכך. 

ב"ה ההיענות הייתה רבה ומרשימה, ומאות אברכים קיבלו 
ארגזי עופות בצורה קלה ומכובדת לכבוד חג הפסח. 

קו השיעורים של "עמלי התורה" 
בביקוש חסר תקדים

כזכור בשל הסגר שהתקיים בחג הסוכות האחרון, הורגשה 
נחיצות רבה להקמת קו שיעורים מרכזי למסירת שיעורים 
מאת רבותינו שליט"א, ואכן איגוד עמלי התורה נטל על 
עצמו את המלאכה, ותוך ימים אחדים קובצו לפונדק 
אחד כל גדולי ראשי הישיבות ופוסקי ההלכה שליט"א, 
אשר מסרו בקו את שיעוריהם המחכימים בשמעתתא 
ובהלכתא במשך ימי חול המועד וימי בין הזמנים שלאחריו.
לקראת חג הפסח, החלו להגיע בקשות רבות מציבור 
האברכים לקיים את "קו השיעורים" במתכונת דומה 
לזו שהתקיימה בחג הסוכות האחרון, זאת למרות שבחג 
הסוכות הנחיצות הייתה גדולה יותר בשל הסגר שהתנהל. 
לפיכך, החליטו גבאי עמלי התורה להמשיך עם המיזם 
המבורך וכך נקבעו שיעורי עיון והלכה, לצד שיחות 
מרוממות מאת מרנן ורבנן הגאונים הגדולים שליט"א, 
לאורך כל ימי החג וימי בין הזמנים שלאחריו, עד לתחילת 

הזמן. 
לראשונה - חלק גדול מן השיעורים שנמסרו בקו, נמסרו 

אמת  מן  ז ב
בקהילות הקודש 
העיר  ברחבי 
משם  ושודרו 
בשידור חי דרך 
לאלפי  הקו 
המאזינים בכל 

רחבי הארץ. 
התקיימה  בקו 
הקבלת  בחי' 
פני רבו ונמסרו 
של  דבריהם 
מרנן ורבנן זקני 

העם - הגאונים הגדולים רבי שלום כהן שליט"א, רבי 
משה צדקה שליט"א, רבי אברהם סלים שליט"א ומורנו 

רבי שלמה ידידיה זעפראני שליט"א. 
בנוסף, נמסרו בקו שיעורי עיון מרתקים על ידי ראשי 
הישיבות הגאונים הגדולים רבי משה הלוי – ר"י תפארת 
לוי, רבי יואל טולידנו – ר"י ברית יעקב, רבי אפרים כהן 
– ר"י משכנות התורה, רבי ישי טולידנו – מר"י דעת 
חיים, רבי יעקב שרבאני – מר"י מאור התורה, רבי דוד 
אברהם – ר"י דעת אליהו ובנין אב, רבי ערן חבה – ר"י 

בית הלוי ורבי עובדיה יוסף – ר"י אהל יוסף. 

שיעורי הלכה בענייני החג ובעניינא דיומא נמסרו על 
ידי הגאונים הגדולים רבי מאיר אמסלם – דומ"ץ נווה 
יעקב ואב"ד פחד יצחק, רבי נפתלי אברז'ל – רב קהילת 
מניין אברכים נווה יעקב, רבי אלחנן פרץ – אב"ד חוקת 
משפט, רבי נתן מחפוד – רב קהילת לב נבון, רבי רחמים 
זיאת קצין – משגיח ישיבת אמרי משה ב"ב, רבי אברהם 
זכותא – רב קהילת בני הישיבות פרדס כץ, רבי אריה 
שרבני – ר"כ דישי' באר התלמוד ומרבני שכונת בית 
וגן ורבי רפאל צדקה – מו"ץ בבתי ההוראה דהגרמ"ש 

קליין והגר"מ גרוס. 
שיחות מוסר מיוחדות נמסרו על ידי הגאון הגדול רבי 
יהושע ברכץ שליט"א – ראש כוללי עץ חיים וזקן רבני 
צרפת, הגאון רבי אליהו אהרן – משגיח ישיבת יקירי 
ירושלים, ובסיום בין הזמנים נמסרה שיחת הכנה וחיזוק 
על ידי הגאון רבי יוסף לסרי שליט"א ר"י אש התלמוד.

הגאון רבי ישי טולידנו שליט"א במסירת שיעורו בקהילת 
חניכי הישיבות בית וגן ובשידור חי לקו השיעורים

הקו התפרסם באמצעות אלפי מודעות ענק מפוארות אשר 
נתלו בכל רחבי הארץ ע"י אברכים שהתנדבו למשימה 
בחפץ לב, כל אחד באזורו שלו, ובכך תרמו משמעותית 
להאדרת התורה וכבודם של רבותינו מוסרי התורה ביתר 
שאת. רבים ציינו כי רק למראה המודעות כבר רחבה 
רוחם ונפשם, וביתר שאת כאשר זכו להאזין לצוף מתיקות 

דברי התורה כפי שנמסרו. 

למעלה ממאה בחורים סיימו 
מסכתות ב"מעמד הסיומים" בקהילת 

היכלי תורה – מקור ברוך
במעמד כביר ורב רושם אשר נערך בקהילת "היכלי 
תורה" בשכונת מקור ברוך, סיימו למעלה ממאה )!( בחורי 
ישיבות את המסכת אשר נלמדה בישיבה בזמן חורף. 
כידוע, בישיבות קצב ההספק אינו מאפשר לסיים את 
המסכת בזמן אחד, ובד"כ גם לא את רובה, ולכך ראשי 
הקהילה יזמו את התכנית אשר בה בני הישיבות בקהילה 
מתאמצים בימי בין הזמנים ומשלימים את ההספק עד 
לסיום המסכת, כשחלק גדול מהם אף עורכים חזרה על 

המסכת כולה!

"מעמד הסיומים" התקיים ברוב פאר והדר, בהשתתפות 
גדולי ישראל – מרן ראש הישיבה הגאון הגדול רבי משה 
צדקה שליט"א, מרן ראש הישיבה הגאון הגדול רבי 
אברהם סלים שליט"א, מורנו הגאון הגדול רבי שלמה 
ידידיה זעפראני שליט"א, הגאון הגדול רבי יחזקאל 
סיטון שליט"א – ר"י משכן חיים, הגאון הגדול רבי יעקב 
טופיק אביעזרי שליט"א – רב העיר ביתר ורבנים נוספים. 
מעמד הסיום היה מרגש ביותר, ומרן הגר"מ צדקה 
שליט"א אשר מלכתחילה הגיע לכינוס למספר דקות – 
נותר במקום שעה ארוכה, כשברוב התרגשותו לא היה 
מסוגל להתנתק מהמראה הנפלא. למסיימים הוענק 
פרס מיוחד – תלמוד בבלי מהדורת "ובלכתך בדרך". 

בני ישיבות אשר בישיבתם ממשיכים את המסכת גם 
בזמן קיץ – יכלו לבחור מסכת קטנה להתחיל ולסיימה 
ובכך להצטרף לסיומים, והם זכו בספר שב שמעתתא 

במהדורה מפוארת. 

האירוע לווה על ידי תזמורת נרחבת, וילדי הקהילה 
אף שרו יחדיו לכבוד התורה במקהלה מופלאה, עבורה 
התאמנו היטב בימי בין הזמנים. בהמשך האירוע פרץ 
קהל המשתתפים בריקודים סוערים למשך זמן רב. אחר 
סיום הריקודים ירדו המשתתפים לאולם בו נערכה סעודת 

מצוה כיד המלך. 

בישיבת בין הזמנים של הקהילה לומדים ב"ה כמאתיים 
בחורים כי"ר, וקול התורה שוקק בבית המדרש לאורך 
כל ימי בין הזמנים. השנה אף הרחיבו את ישיבת בין 
הזמנים שתכלול גם את ימי חול המועד לבחורים, מה 
שלא התאפשר לפני כן. מדי בוקר נמסר שיעור מאת 
הגאון רבי דוד צבי שאול שליט"א – מו"ץ הקהילה לאחר 
תפילת שחרית, ולאחריו מתקיימת ארוחת בוקר עשירה. 

בתחילת בין הזמנים נערך זיץ ייחודי במימון עיריית 
ירושלים, ולקראת סוף בין הזמנים התקיים טיול אתגרי 
לבני הישיבות, שהחל בשעה 04:00 לפנות בוקר והסתיים 
בשעות הקטנות של הלילה. בטיול נהנו בני הישיבות 
מ'סנפלינג' במערת קשת, אטרקציית קיאקים, תפילה 

בקבר הרשב"י וארוחות מיוחדות. 

לאורך ימי בין הזמנים נמסרו שיעורי תורה ושיחות חיזוק 
רבים, בין היתר נשאו דברים מורנו הגרש"י זעפראני 
שליט"א, הגאון רבי יוסף לסרי שליט"א – ראש ישיבת 
אש התלמוד, הגאון רבי יעקב שרבאני שליט"א – מר"י 
מאור התורה, הרה"ג רבי יוסף רוקח שליט"א – מרבני 
הקהילה, הרה"ג רבי מנחם שטיין שליט"א, הרה"ג רבי 
ברוך רוזנבלום שליט"א, הרה"ג רבי שלמה מילר שליט"א 

ורבנים ומרצים נוספים. 

ביום א' – כ"ט ניסן נמסרה שיחה מיוחדת לקראת תחילת 
הזמן מאת מגיד המישרים הרה"ג רבי טוביה פולק שליט"א, 
אשר ריתק את בני הקהילה במשך שעתיים תמימות בהם 
דיבר מעומק לבו על חשיבותם של המושגים הישיבתיים, 
על החשיבות של האמת והפנימיות בעבודת ה' ועל תפקידו 

של בן ישיבה בדורנו. 

בני הישיבות והאברכים יצאו מימי בין הזמנים בתחושת 
חיזוק מופלאה, ובתחושת הכרת הטוב לראשי הקהילה 

אשר עמלו וטרחו למענם ללא ליאות.

במרכז שכונת בית וגן: מנין 
אברכים חדש - "עטרת יצחק"

שכונת בית וגן המונה אלפי אברכים מציבור עמלי התורה, 
מכילה אמנם מספר מנייני אברכים חשובים הנמנים על 
איגוד קהילות עמלי התורה, אך דווקא במרכז השכונה 
היה חסר מניין אברכים אשר יאפשר למאות האברכים 
המתגוררים בסמיכות להתפלל במניין אברכים ראוי ומכובד 

בנוסח אבותיהם. 
לפיכך, בהשתדלות נמרצת של הרה"ג רבי עזרא דוד 
שליט"א ואברכים נוספים, נפתח בתחילת חודש ניסן 

מניין אברכים ובני תורה במרכז השכונה.
עם פתיחת המניין נתלו מספר מודעות באזור, ובאופן 
שהפתיע את כולם כבר בשבת הראשונה זכה המניין 
להשתתפותם של חמישים אברכים, ובשבת השניה לנוכחות 
מרשימה של יותר ממאה וחמישים אברכים )!( שבאו 
להשתתף בתפילות, כשרבים מהם קובעים במקום את 

לימודם. 
בתחילת דרכם, בקשו ראשי הקהילה מראש ישיבת 
"תפארת שרגא" שיאפשר להם לקיים מניינים בבית 
המדרש בשבתות בימי בין הזמנים בהם הישיבה עומדת 
ריקה, ואכן הגר"מ לינצ'נר שליט"א נענה לבקשתם בחפץ 

לב, ובכך סייע להקמת הקהילה המפוארת. 
במהלך השבתות הראשונות זכו בני הקהילה ממגוון רבנים 
אשר באו לחזק את המקום ולשאת דברים, ביניהם הגאון 
הגדול רבי משה הלוי שליט"א, הגאון רבי אריה שרבאני 

שליט"א, הגאון רבי דניאל שריקי שליט"א ועוד. 

בימי בין הזמנים התקיימה בביהמ"ד מסגרת ישיבת ביה"ז 
ע"י הרב דוד בוטח. בשבת פרשת תזריע מצורע לקראת 
תחילת הזמן, עברו בני הקהילה למשכן החדש בבית מדרש 
גדול בקרית נוער אשר הוכשר בעלות גבוהה במהלך ימי 
בין הזמנים, ומורנו הרב שליט"א טרח ובא ולשבות בשכונה, 
לצורך חיזוק המניין והשתתפות במעמד חנוכת הבית. 
בשבת בבוקר נערך מעמד חנוכת הבית, ובו להפתעת 
מורנו הרב אשר יזם ועודד את הקמת הקהילה, הכריז 
הגר"ע דוד שליט"א כי המקום ייקרא "עטרת יצחק" על 
שמו ולע"נ של הגאון חכם יצחק זעפראני זצוק"ל - אביו 
של מורנו יבדלחט"א, אשר נלב"ע במהלך השנה האחרונה. 
ראשי איגוד עמלי התורה עומדים בקשר רציף עם ראשי 
הקהילה, כדי לסייע בכל האפשר להקמת הקהילה הנפלאה 
אשר כבר בתחילת דרכה התברר כי הצורך בה גדול עוד 
יותר ממה ששיערו, וכי בכוחה להפוך לאחת מקהילות 
האברכים החשובות בעיר. ברכתנו שלוחה לראשי הקהילה 
שימשיכו בפועלם למען הקמת מקום התורה המפואר, 

ויראו רוב הצלחה במעשי ידיהם. 

מטה משה
 יעקב אלעזר 1,

רמות א'

אבי עזרי
 יעקב אלעזר 24,

רמות א'

חניכי הישיבות 
מסילת ישרים  

 בובליק 1,
רמות א'

אהל משה
 ראובן מס 131,

רמות ב'

 בני תורה 
 גרינברג 15,

רמות ג'

חניכי הישיבות 
 מירסקי 9,
רמות ד'

ברכת אברהם 
בוקשפן 10,

רמות ד'

 התאחדות בני 
הישיבות 

 חזקיהו שבתאי 8,
רמות פולין

 קהילת חסד 
לאברהם 
בית וגן 34,

בית וגן

חניכי הישיבות
תורה ועבודה 12,
בית וגן - קרית 

יובל

עטרת יצחק
הרב פראנק 20, 

בית וגן

 קהילת בני 
הישיבות 
שטרן 27,
קרית יובל

  קהילת
 בני התורה 

 הששה עשר 17,
פסגת זאב

 היכלי התורה 
 יוסף בן

 מתתיהו 30,
מקור ברוך

 בני הישיבות 
שמעון הצדיק 23, 

שמואל הנביא -
מעלות דפנה

 מנין אברכים 
 דב בר יקר 4,

נווה יעקב

 אמרי חיים 
 כף החיים 1,
נווה יעקב

  בני תורה
נוסח מרוקאי 
 שד' נווה יעקב 38,

נווה יעקב

עטרת אברהם
 שד' נווה יעקב 34,

נווה יעקב

 מנין אברכים - 
זכור לאברהם 
ויקטור ויוליוס 2 ,

נווה יעקב

  תפארת
יעקב חיים 
 שאדיקר 7,
נווה יעקב

  בני תורה -
זכור לאברהם 

  קולומביה 7,
קרית מנחם

 בני תורה 
 המור 5,
גילה א'

 שמחה לאיש 
 אלקבץ 48,
גבעת שאול

מפי רבותינו
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המשא המרכזי מתוך ועידת הקהילות השנייה – ר"ח אייר תשפ"א
)מקוצר היריעה הובאו רק חלק מן הדברים. הדברים המלאים של מורנו שליט"א פורסמו בגיליון בנפרד(

ברשות כבוד מעלת הרבנים הגאונים ראשי הישיבות 
ורבני הקהילות, וברשות תלמידי החכמים - בני הקהילות 
עצמם, שאם בעבר כינוסים כאלה היינו "במתי מעט", 
הרי שהיום "שמך ה' ככוכבי השמיים לרוב", ובעזרת ה' 

כולנו אכן מצפים. 

והנה הגאון המרא דאתרא הגאון רבי משה טוויל שליט"א 
יודע להעיד על כך שלפני שלוש שנים היינו פה במקום 
הזה, בתוך סוכה... זה היה המקום! אבל, ישנם ב"ה פעילים 
נמרצים, אברכים יקרים, שיודעים להאמין בבורא עולם 
ובהנהגתו והשגחתו, ויודעים להאמין שיש להם את 
האפשרות להוציא מן הכוח אל הפועל את הדברים ב"ה. 

אני תמיד רגיל להזכיר, את היום השלישי למילתו של 
אברהם אבינו. 'כחום היום', בורא העולם מוציא חמה 
מנרתיקה. האם יש לך "סיק" יותר מזה? "סיק" שחתום 
כביכול על ידי הקב"ה בכבודו ובעצמו! אברהם אבינו 
מסוכן, ביום השלישי למילתו, צריך להיות מרותק למיטה, 
וכחום היום. אך מה עושה אברהם אבינו? הוא לא שם ליבו 
לכך. יש לו אהבת חסד! הוא שולח את אליעזר שימציא 
לו אורחים. ואליעזר - חוזר כמובן כלעומת שבא. חום 
היום, אין עוברים, אין שבים, אין נצרכים - אין אורחים... 

ומה אומר לו אברהם אבינו? "אין אמונה בעבדים". לכאורה 
- מה זה קשור לאמונה? קשור. כי הנה, כשאברהם אבינו 
יוצא - הוא מביא מלאכים, בחושבו שהם ערבים. לזאת 

ייקרא אמונה! 

המתחם המפואר הזה, לפני שלוש שנים - היה סוכה. אך 
יש מי שהאמין שאפשר לבנות, לעשות ולפעול! זוהי רק 

דוגמא של פרט שמעיד על הכלל. 

אנחנו פה רואים, "שאי סביב עינייך וראי, כולם נקבצו 
באו לך". אברכים תלמידי חכמים, ראשי קהילות, וזה עוד 
במתי מעט ממה שאנחנו מצפים, מייחלים ומאמינים בס"ד. 

הוזכר כאן הנושא של אינטגרציה בין הציבורים, ברצוני 
להזכיר כאן סיפור. לפני ארבעים שנה בישיבת "קול 
יעקב", שבה כידוע הייתה אינטגרציה וכך היה כורח 
השעה, ביקר בישיבה הגאון הצדיק רבי יעקב קמינצקי 
זצ"ל, ודיבר בהתרגשות ואמר; "אני רוצה לומר, כבר 
זקנתי, ביקשו אותי לבקר בהרבה מקומות אבל אין לי 
את הכוח. אבל לכאן לישיבה - אני בא, מפני שאני חושב 
שכאן יבוא משיח. מפני שפה לומדים ספרדים ואשכנזים 

יחד!", והוא פרץ בבכי ולא יכול היה להמשיך. 

אומר הנביא "אפרים לא יקנא את יהודה ויהודה לא יצר את 
אפרים" )ישעיהו יא, יג( ואומר "והיו לאחדים בידך" )יחזקאל 
לז, יז(. וכן מצינו בבלעם הרשע, שנתקנא בדגלים שראה 

אצל כלל ישראל, ובייחודיות שיש לכל אחד ואחד!

יש זמן שהיה צורך לבנות דרך אינטגרציה, ויש זמן שונה. 

הבה ונלמד מהדרכתו של מרן הרב שך זצ"ל, מעשייתו 
ופעולתו. בזמנו זכורני שאנחנו היינו במוסדות בתל אביב, 
ספרדים, ליטאים וחסידים כאחד. הציבור החרדי כולו 
היה קומץ של מיעוט באותם ימים, שנשען בעיקר על 
הציבור החסידי. עד שהגיע הזמן בו מרן הגראמ"מ שך 
זצ"ל ראה שכשרה השעה ובכוח הציבור הליטאי לבנות, 
ליצור ולעשות, ולפיכך יצא בקריאה נחרצת לתלמידיו; 
תקימו עוד מוסד, ועוד מוסד, ועוד ישיבה ועוד תלמוד 

תורה, והנה הציבור הליטאי פרח ושגשג ב"ה. 

רבותי, אנחנו נמצאים בעידן תואם וזהה. בודאי אנחנו 
לא באים לאפוקי! בודאי לומדים רמב"ם, רשב"א ומחנה 
אפרים! ובודאי ובודאי שאנחנו פה לא באים לתת כאן 
תורות חדשות! חדש אסור מן התורה! "ראה זה חדש – 

הוא כבר היה לעולמים" )קהלת א, י(. 

אנחנו כולנו היושבים כאן קבלנו את החינוך המתאים 
והתואם, את דרכי הלימוד. ידוע מה שאמר אחד מרבותינו 
– אילו תפתח ישיבה קטנה, וכביכול יציעו את עצמם 
למשרת מג"ש המהרש"א, הפני יהושע ורבי חיים. כיצד 
ראוי לחלקם? בשיעור א' - מהרש"א, בשיעור ב' - פני 

יהושע ובשיעור ג' - רבי חיים. ואם תאמר הרי מבחינת 
הגדלות והדורות וכו' – אה"נ, אבל יש צורה שקיבלנו איך 
להגיש את הדברים. יש צורה שקיבלנו מה זה רב ותלמיד!

מסופר שמרן הגר"ח מבריסק זצ"ל רצה פעם להמחיש 
לגאון רבי ברוך בער זצ"ל מה זה רב ותלמיד בדרך הלימוד, 
ביודעו שהגרב"ב מקפיד לבחון בכל פסיק בסוגיא מה 
דעת רבו, מה הרב'ה אומר כאן ומה הרב'ה אומר כאן, ואף 
לאחר פטירתו. אמר לו הגר"ח "האם אתם אוכלים קוגל?" 
השיב הגרב"ב בחיוב. שאלו הגר"ח "נו, והאם אתם יודעים 
איך להכין קוגל"?, והשיב הגרב"ב בשלילה. או אז פנה 
הגר"ח לילדה הקטנה שישבה בפינת החדר ושאלה: "האם 

את יודעת איך עושים קוגל?", והיא השיבה מיד "ודאי 
שאני יודעת", והחלה לתאר את אופן העשייה. ומדוע? 
משום שהיא רואה את אמה כיצד היא מכינה, וכך למדה 
איך עושים. אמר לו הגר"ח "אתה טועם קוגל, ואין זה 
מספיק! כדי לדעת להכין קוגל, צריך ללמוד איך מכינים, 

ולא רק איך אוכלים". 

לא מספיק לטעום קצת 'נתיבות', קצת 'קצות', קצת חי' 
הגרעק"א. צריך לדעת איך מבשלים את הסוגיא, איך 
תופרים אותה, איך מגיעים מהשורשים ומהמסד ועד 

הטפחות. ואת זה – ודאי שמחנכים בישיבות. 

ואת זה – חס וחלילה שנבוא לאפוקי! אנחנו באים לבנות 
לפי הכלים שב"ה זכינו להתחנך עליהם, לבנות וליצור, 
ודווקא כך להשיג את העניין הזה של ה"כאיש אחד 
בלב אחד" ולחיות בהווייה קהילתית, כפי שרואים ב"ה 
שאברכים נפלאים קמים ובונים קהילות קדושות וחיים 
יחד בהווי נפלא ומשותף. "כל ישראל יש להם חלק לעולם 
הבא, ועמך כולם צדיקים, לעולם ירשו ארץ נצר מטעי 

מעשי ידי להתפאר".

בימים אלו אנו עוסקים בלימוד מסכת אבות, והיא נקראת 
"אבות". מדוע? מבאר הגר"א כי זהו שמה ע"פ דברי 
רש"י )ב"ק ב.(, אבות קרי להנך דכתיבן בקרא בהדיא, 

וכ"פ רע"ב את פתיחת המסכת "משה קיבל תורה מסיני 
ומסרה וגו'", ולכאו' היינו מצפים שקטע זה יופיע בריש 
סדר זרעים, אך סידר רבינו הקדוש את המשנה ללמד 
שהמוסרים וההנהגות והמידות אינן תובנות שחכמים בדו 
מליבם ח"ו, אלא הכל מקורו בתורה הק', ואיפה? בפס' 
"ועשית הישר והטוב" )דבריו ו, י"ח(, שעליו מפרש הרמב"ן 

שזהו יסוד המידות כולן. 

אנחנו ממשיכים את ה"אבות". זאת מסכת אבות, ולכן 
היא נקראת אבות. אנחנו ממשיכים את אבותינו, ואבותינו 
יסודם בהררי קודש! הן בעבודת ה' והן בלימוד התורה. 
אלא שהשיטות והדרכים צריכים להיות תואמים, כמובן. 

אנחנו לא מתביישים בעבר המפואר שלנו! אנחנו נושאים 
אותו בגאון! ודאי יסודנו בהררי קודש! 

אלא שהשיטות והדרכים שחונכנו עליהם – אנחנו ממשיכים 
הלאה, איננו באים לעשות המצאות חדשות. אנחנו לא 

באים חלילה לאפוקי.

ואסיים שוב בנושא של האינטגרציה. בזמנו עמדה המציאות 
על כך ששלושים אחוז תלמידים משלנו ניתן היה להכניס 
בקלות. והנה אחר מלוכתו של מרן הרב שך זצ"ל, כאשר 
עברה המלוכה אל מרן ראש הישיבה הגראי"ל שטיינמן 
זצ"ל, הורה שלא להכניס שלושים אחוז, ובקושי עשרה 
אחוזים. ניגש אליו בזמנו ראש הישיבה ייבדל לחיים הגר"י 
עדס שליט"א ושאלו – "מה נשתנה"?, מדוע הרב נוהג 

הפך ממה שהנהיג מרן הגראמ"מ שך זצוק"ל. 

השיב לו הגראי"ל: "הגיע הזמן שאתם תפתחו את המוסדות!". 
כל גנרל צריך לדעת איפה הוא נמצא, ומהי המערכת 

המלחמתית. 

בשעה שמרן החזו"א בא והנהיג את תלמודי התורה ובית 
יעקב, שאלוהו באיזו שפה ידברו בהם, והשיב כידוע 
"עברית". "עברית?!" תמהו הנוכחים, "והלא מהרי"ל 
דיסקין נלחם בחירוף נפש שידברו אידיש!", השיב להם 
החזו"א – "כל גנרל במקום שלו". כל מלחמה בשעתה. 
בזמנו כשהיה דיונים על בן יהודה או לא בן יהודה וכו' 
– זאת הייתה המלחמה. כיום - לא זאת המלחמה! עכשיו 
המלחמה אחרת! עלינו לקרוא את המפה ולהיות ערים 
למציאות, לדעת איפה אנחנו נמצאים ואיפה לשים את 

כובד המשקל. 

מורי ורבותי היושבים כאן, ראשי הקהילות החשובים. 
צריך להאמין שאכן יש בכם את הכוחות והכלים, וזו רק 
אתחלתא שבאתחלתא, בבחינת "והיה ראשיתך מצער 

ואחריתך ישגה מאוד". 

הנה ב"ה הוקמו הקהילות, במציאות שעליה "היינו 
כחולמים"! בשגשוג ובפריחה שאין כדוגמתה! אך זו רק 
תחילת הדרך. צריך לשם משל להצמיח מתוכנו מורי 
הוראה. למנות רבנים לקהילות, "הכהן הגדול מאחיו" – 
"גדלהו משל אחיו", כמובן שיהיו תואמים ושיהיו להם 
את הכלים, אך "גדלהו משל אחיו", לחפש כיצד להצמיח 
מתוכנו את הרבנים לכל מקום וכן כהנה וכהנה, עוד 
מוסדות תורה, תלמודי תורה לבני אברכים, בית יעקב, 

עוד ישיבות ועוד קהילות! 

וכל זאת תוך אחדות ולכידות, כאיש אחד בלב אחד יחד עם 
כלל שבטי י-ה! ב"ה בשלושת הפעמים שהגעתי לפוריה, 
לטבריה עילית, באיזו אהבה ואחווה עם הרב של הקהילה 
הסמוכה – הרב ברסלויער שליט"א, הכל נעשה בשיתוף 
ואחווה הדדית, הלוא אחים אנחנו! וכפי שאמרנו – איננו 

באים חלילה לאפוקי, אלא דווקא לעיולי!

שאיפתנו כי "אפרים לא יקנא את יהודה וגו'", בבחינת 
כל אחד יחד - ולחוד. זה שבטי ישראל, אלו הם הדגלים 

ולכך אנו שואפים ופועלים. 

לכן בעזרת ה' הנני קורא להמשיך ולפעול, לעשות ולהאמין, 
ויהי רצון שאכן לקראת היום הקדוש יום מתן תורה, נזכה 
לבחי' "ובאו כולם בברית יחד - נעשה ונשמע אמרו כאחד", 

ונקבל על עצמנו עול מלכות שמים אמן. 

עלי ספר
ספר בגדי קדש / הגאון רבי שמעון דרור 

שליט"א
בשעה טובה ומוצלחת ראה אור ספרו של הגאון רבי שמעון 
דרור שליט"א – ראש מוסדות תפארת וגדולה, על הלכות גרות.
הספר המחולק לשני כרכים, מונה פסקי דין רבים מאוד מאת 
גדולי ישראל, בפירוט הלכתי ופרקטי על המתרחש בבתי הדין ותוך 
שהכל מסודר על פי סעיפי השו"ע. בספר מופיעים פסקי דין מאת מרנן 
ורבנן גדולי ישראל הגרי"ש אלישיב זצוק"ל, הגר"ע עובדיה זצוק"ל וגדולים נוספים 
בדור הקודם, ועמם יבדלחט"א פסקי הלכות מאת מורנו הגרש"י זעפראני שליט"א, הגרש"מ 

עמאר שליט"א ועוד.
המחבר שליט"א העומד בראש המוסדות, עוסק רבות בתחום הגרות ובתחום הטהרה, כאשר 
בזכות מוקד שהוקם על ידי המוסדות ומופעל על ידי נשים צדקניות – זכו אלפי בנות ישראל 

מאחינו התועים לשמור על טהרתן ועל קדושתן ועל קדושת וטהרת כרם בית ישראל ב"ה.
ניתן להזמין את הספר במוסדות תפארת וגדולה בטלפון 02-5409595. גבאים וראשי כוללים 

המעוניינים לקבל את הספר חינם יכולים ליצור קשר.

קהילות הקודש

אומר הנביא "אפרים לא יקנא 
את יהודה ויהודה לא יצר את 
אפרים", אך כן יש מציאות 
של שבטי ק-ה שנפרדים זה 

מזה. וכן מצינו בבלעם הרשע, 
שנתקנא בדגלים שראה אצל 
כלל ישראל, ובייחודיות שיש 
לכל אחד ואחד! יש זמן שהיה 
צורך לבנות דרך אינטגרציה, 

ויש זמן שונה. 

"

השיעורים יתקיימו בירושלים,
 

לפרטים והרשמה
 ניתן לפנות לטלפון:

 052-765-4327

בתום השיעורים תינתן
 תעודת הוראה

 לעוברי המבחן ע"י מורנו הרב שליט"א

לציבור האברכים שוחרי ההוראה
 הננו להודיעכם על פתיחת מסגרת שיעורים

 לימוד ”הלכות טהרה“ באופן המעשי
 שימסרו ע"י

 הגאון הרב אלחנן פרץ שליט"א
גאב“ד חוקת משפט

השיעורים יהיו מקיפים
 ובנושאי ההלכה המצויים בבתי ההוראה,

 כולל ענייני מראות הדמים, רפואה (ופוריות).

למעלה ממאה וחמישים 
גבאים וראשי קהילות מכל 

רחבי הארץ השתתפו 
ב"ועידת הקהילות" 

השניה שע"י איגוד עמלי 
התורה

ביום א' כ"ט ניסן תשפ"א, נערכה 
בשעטומ"צ ועידת הקהילות השנייה 
של איגוד עמלי התורה, אחר שנה וחצי שבהן 

לא התאפשר לערוך את הכינוס השנתי. 
הכינוס התקיים באולם המפואר של ביהמ"ד 
"מטה משה" ברמות א', בהשתתפות למעלה 
ממאה וחמישים )!( ראשי קהילות אברכים 
מכל הארץ. באירוע נכחו ראשי וגבאי עשרים 
ושש קהילות "עמלי התורה" בירושלים עיה"ק, 
נוספות  וגבאי קהילות אברכים  וכן ראשי 
מהערים; בני ברק, בית שמש, תל ציון, מודיעין 
עלית, חריש, קרית אתא, עפולה וטבריה, 
בנשיאות מורנו הגאון הגדול רבי שלמה ידידיה 

זעפראני שליט"א. 
את הכנס הנחה בטוב טעם הרב ישראל כהן – מראשי 
איגוד עמלי התורה וראש מערכת "בהתאסף", כאשר 
בפתח דבריו הקריא את לשונו של מרנא החזו"א 
באגרות )ח"א אגרת צ'(, תורת בתי המדרשות החרבים 
בבבל היא החוזרת עכשיו אל ארץ הצבי ארץ הקדושה, 

וזכות גדולה להשתתף בבנייתם. 

"איגוד עמלי התורה זה כל אחד ואחד 
מהיושבים כאן" · הרב ישראל כהן

עוד הזכיר בפתיחת הדברים כי התורה המחזרת 
אחר אכסניה שלה, כיום ב"ה מוצאת את האכסניה 
בעשרות קהילות אברכים נפלאות, במוסדות תורה 
וחסד רבים, אשר ביום הגדול הזה נתקבצו ראשיהן 
למקום אחד לטכס עצה ולאלף בינה כיצד להוסיף 

ולהגדיל את כוח ה'. 

"צו השעה זה להתאחד כולנו למען שמו יתברך" · 
הגאון רבי אברהם אוחנה שליט"א

מיד לאחר מכן הוזמן הגאון רבי אברהם אוחנה 
שליט"א – רב קהילת חסד לאברהם בשכונת בית 
וגן, אשר הזכיר בדבריו את החשיבות של התאחדות 

והתאגדות הקהילות למען הגדלת כוח התורה.
לאחריו נשא דברים הגאון רבי רחמים זיאת קצין 
שליט"א – משגיח ישיבת אמרי משה בבני ברק, שציין 
כי ציבור האברכים עמלי התורה עומד היום כבר בשלב 
שני. בשלב הראשון נוצר הציבור האיכותי בהשתדלותם 
של רבותינו הגר"ע יוסף וראשי הישיבות, וכיום בשלב 
השני יש להשלים את ההתבססות וההיבנות העצמאית, 
כי יכולים אנו כיום לעמוד מכוח עצמנו ללא תלות 

באחרים. 

"אנו רואים כיום את המציאות בכל הארץ - זה לא יאומן כי 
יסופר!" · הגאון רבי רחמים זיאת קצין שליט"א

בשלב זה הוזמן לשאת דברים הרב יהודה דיין – 
מראשי איגוד עמלי התורה ומראשי קהילת חניכי 
הישיבות בית וגן - קרית יובל. בדבריו תיאר כיצד 
החלה קהילת חניכי הישיבות בית וגן -קרית יובל 
את דרכה במניין מצומצם, ובצורה פלאית העפילה 
עד מהרה להצלחה הגדולה שהיא זוכה לה כיום. 
בנוסף, סקר את התרומה העצומה של איגוד עמלי 
התורה למהלך היבנות הקהילות והתבססותן, והודה 

לפעילים ולנוגעים בדבר. 

"מקומץ אברכים וספק מנין, הפכו הקהילות 
לעשרות ומאות!" · הרב יהודה דיין

הגאון הגדול רבי משה הלוי שליט"א – ראש ישיבת 

דן  ובדבריו  הוזמן לשאת דברים,  לוי"  "תפארת 
בחשיבות של הקמת מקומות תורה עצמאיים מחד, 
אך המתבססים על הערכים והיתרונות הגדולים 
שקבלנו מרבותינו ראשי הישיבות הליטאים מאידך, 
וכי אין לזנוח חלילה את המסורת אשר קבלנו גם 
מהם. כמו כן הוסיף והרחיב במעלה העצומה שיש 
לבחור ישיבה אשר קהילה איתנה עומדת מאחוריו, 
ועד כמה מצבו שונה בתכלית מבחור ישיבה שאין 

לו את המעלה הזו. 
את הנאום המרכזי נשא מורנו הגאון הגדול רבי 
שלמה זעפראני שליט"א – נשיא קהילות האברכים 
בירושלים וברחבי הארץ. דברי מורנו שליט"א הובאו 

בראש גיליון זה, וכן פורסמו בקהילות הקודש. 

"וראה זה חדש – וכבר היה לעולמים" · מורנו הגאון הגדול 
רבי שלמה ידידיה זעפראני שליט"א

אחרון נשא דברים הרב שלמה טוויל, מראשי איגוד 
עמלי התורה, והודה לקב"ה על החסדים העצומים 
שזכו להם בני הקהילות כולן, ועל חשיבות ההודאה 
על העבר והתחינה על העתיד שתמשיך המהפכה 
ביתר שאת וביתר עוז. כמו"כ הודה לכל האברכים 
הנרתמים כל העת למען המערכה, ולמען הגדלת 

כבוד השי"ת בעולמו. 

"כל הנעשה הוא בזכות כל אחד ואחד שנרתם 
למערכה" · הרב שלמה טוויל

עוד נכחו בועידה מרנן ורבנן הגאונים שליט"א, רבי 
נפתלי אברז'ל – רב קהילת מנין אברכים בנווה יעקב, 
רבי אברהם דיין – מרבני בית וגן, רבי משה טוויל 
– רב קהילת מטה משה ברמות א', רבי יוסף רוקח 
– מרבני קהילת היכלי תורה במקור ברוך, רבי אלדד 
סבג – רב קהילת בני תורה קרית אתא, רבי סעדיה 
אלפון – רב קהילת בני תורה בתל ציון, רבי משה 
כהן – ר"מ ישיבת משכן חיים וראש פרויקט "חקרי 

תורה", ורבנים נוספים. 
באירוע נכחו גם נציגי תנועת ש"ס, ח"כ הרב מיכאל 
מלכיאלי, ח"כ הרב חיים ביטון, מ"מ רה"ע הרב חיים 
כהן, סגן רה"ע הרב אברהם בצלאל ועוד. גבאי איגוד 

עמלי התורה הודו לנציגים על תמיכתם 
הרבה בהקמת וביסוס הקהילות, השגת 
הקצאות, היתרי שהייה ועוד, וציינו כי 
לולי עזרתם חלק גדול מהקהילות לא 
היו מצליחות להתבסס ולהשיג מקום, 

וחלילה היו מתפרקות. 

לקראת סוף הועידה, התקיים פאנל שאלות ותשובות 
עם מורנו הרב שליט"א, ובו הוצגו על ידי המנחה 
שאלות שנשלחו מכלל גבאי הקהילות, בנושאים 
שונים, ביניהם; חשיבות מינוי רב לקהילה, גדר הביטול 
תורה המותר לצורך פעילות למען הציבור, שימור 

גדרי הצניעות בעזר"נ ועוד. 

ראשי הקהילות בשו"ת עם מורנו הרב שליט"א 

בסיום הכינוס חולק למשתתפים מגוון חומרי הסברה 
היוצאים לאור על ידי איגוד עמלי התורה לצד כתב 

העת התורני היוקרתי "בהתאסף". 
לוח יוקרתי עליו בנוסף, חולק למשתתפים גם 

מיוחד  מכתב  הוטבע 
הרב  ו  נ ר ממו
שליט"א המיועד 
לנשות האברכים, 
בו הוא מחזקן על 
האיתנה  עמידתן 
לצד בעליהן הגבאים 
בפעילות הברוכה 

למען הקהילות. 

"יש לכם מושג כמה כוח מקבל בחור כשיש קהילה 
מאחוריו?!" · הגאון הגדול רבי משה הלוי שליט"א

ה"צימר" – הפתרון הנפלא של 
קהילת אבי עזרי למצוקת המקום

כפי שסוקר בלוח הקהילות לחודש כסליו, קהילת אבי עזרי 
בשכונת הקאנטרי ברמות א', הקימה שני אוהלים צמודים 
ברח' יעקב אלעזר 24 )מעל הגינה(, וזאת כדי לתת מענה 
לתושבי השכונה לאור הביקוש הרב למניין אברכים גם 
בחלקה התחתון של השכונה – מלבד ביהמ"ד המפואר 

"מטה משה" הממוקם בחלקה העליון.

ברם, בשלג שירד בחודש אדר – קרס אחד האהלים, ושוב 
נוצרה מצוקה גדולה מאוד של מקום. בני הקהילה ראו 
בכך אות כי עליהם לפעול למען הרחבת וחיזוק גבולות 
הקדושה, והתגייסו כאיש אחד להשגת הסכום הנדרש 

למען הקמת פתרון קבוע ואיכותי יותר.

הסכום שנאסף לא הספיק לבניית מבנה 'פנלית', אך 
לבנות אוהל נוסף ששוב עלול לקרוס וכרוך בחוסר נוחות 
גם לא חפצו. בשל כך הוחלט לרכוש עצים איכותיים, 
ועל ידם להקים מעין "צימר" של ממש, הכולל גג יציב 
וקירות עמידים. וכדי לסייע באיטום, ייעשה בו כעין 
"מעשה המשכן" והקורות תכוסינה ביריעות עבות ואטומות, 

המשלימות את המבנה.

עד מהרה נשכרו אנשי מקצוע, ולעזרתם התגייסו מספר 
אברכים יקרים מבני הקהילה לצורך הוזלת העלויות, 
והמבנה כולו הוקם בשטח ציבורי המיועד לשמש את 
תושבי השכונה. הצימר מתפרש על פני יותר מ-150 מ"ר, 

וחולק לשני חדרים.

בניית המבנה אפשרה לבני הקהילה לקיים מנייני תפילה 
ביתר נוחות, וכך החלו להתנהל מנייני תפילה רבים מדי 
יום, כאשר לתפילת שחרית בשבת נערכים שלושה מניינים 

בשעות הנוחות לכלל המתפללים.

מלבד מנייני התפילה שוכנים במקום גם לומדי תורה 
רבים, אשר חלוקת החדרים והאוהל מאפשרת ללמוד 

בבית המדרש בכל שעה ביממה ללא הפסקה.
בימי בין הזמנים התקיים סדר א' לבני הישיבות ולציבור 
האברכים אחר תפילת שחרית שכלל כיבוד קל, וקול 
התורה נשמע בשאון. במהלך ימי בין הזמנים נמסרו גם 

שיעורי תורה מפי רבנים ומפי אברכי הקהילה.
לצד הפעילות לבני הישיבות – התקיימו גם שיעורים לילדי 
הקהילה לקראת חג הפסח, בהם למדו את סדר ההגדה 
וליל הסדר, שירים ופיוטים שונים כמסורת אבותינו. הורי 
הילדים זכו ליהנות עד מאוד בליל הסדר מידיעותיהם 
של הילדים, והודו למארגנים על היוזמה המבורכת. כמו"כ 
בליל שביעי של פסח התקיים מעמד שירת הים עם 
פתיחת ההיכל ברוב עם, אשר בו נכחו גם רוב ככל ילדי 

הקהילה שהשתתפו באמירת התיקון לפני כן.   

גבאי הקהילה ובראשם הרב משה חמד שליט"א, עמלים 
בימים אלו להשיג הקצאה רשמית במיקום הנוכחי של בית 
המדרש, היות והשטח נועד למבני ציבור שאינם תואמים 

כלל את צביון השכונה וצרכי התושבים. 

מאורי האומה
רבנו שאול הכהן - בעל ה"לחם הבכורים"  • ו' אייר

בינו נולד בשנת תקל"ב לערך, באי ג'רבה בדרום 
תוניס, לאביו רבי מוסה ולאמו מרת שרה. משפחת 
הכהן הייתה משפחה מיוחסת באי, ויש שיחסו אותה 

עד לרבי ישמעאל כהן גדול.

בצעירותו למד אצל רבי צמח הכהן, ואחר נישואיו 
עבד לפרנסתו כמוכר בחנות אשר בבעלותו בשוק, 
ואת שאר היום הקדיש ללימוד תורה. שקידתו הייתה 
לשם דבר, כאשר היה מנצל כל רגע פנוי ביממה 
ללימוד התורה בלהט רב. שקדנותו הנוראה לצד 
זכרונו החד הפכוהו לבקיא בכל מכמני התורה, בנגלה 
ובנסתר בעומק לפנים מעומק. ששיטת לימודו הייתה 

הבנה אמיתית לעומקם של דברים, תוך התמקדות 
בפשטות המילים ובירור הפשט על בוריו. 
נודע גם כבקיא בחכמת הדקדוק, הודות 
לספרו המפורסם "לחם הביכורים" על כללי 

הדקדוק.

גאונותו התפרסמה עד מהרה בין כלל תושבי 
האי, ובגיל צעיר התמנה לרב ראשי ברובע 
'חארה-סגירה' בג'רבא. בתקופת כהונתו 
התמסר לצרכי אנשי הקהילה עד מאוד, 
ונסע לצורכם עשרות פעמים לעיר תוניס, 

מרכז הקהילה היהודית דאז. כמו כן הרבה לתקן 

תקנות חשובות למען שמירת חומות הדת וההלכה.

רבינו ישועה בסיס זצוק"ל – רבה הראשי 
של תוניס נהג לכנותו "שאול בחיר ה'", והוא 
אחד מהיחידים שנהג הרב לעמוד בפניהם 
אף בצעירותם. כאשר החלו לנשוב רוחות 
ההשכלה – מיהרו אנשי האליאנס ימ"ש 
לפתוח בית ספר עבור בני הנוער בג'רבא, 
אך הודות לפעילותו החריפה והנמרצת של 
רבינו אף לא יהודי אחד מבני העיירה שקל 
לשלוח את ילדו אליהם, והמבנה נותר נטוש 

עד שמוסלמים השתלטו עליו.

נלב"ע בו' אייר ה'תר"ח 
ונקבר בבית העלמין היהודי 

בג'רבא, לצד ספר תורה בלוי ועתיק 
מאוד. ביום ט"ו בשבט תש"ע הועלו עצמותיו לארץ 
הקודש, והוא נטמן שוב בבית העלמין במושב איתן. 
נכדיו וניניו המשיכו את דרכו בהוראת ההלכה והתורה. 
נינו רבינו כלפון משה הכהן זצוק"ל שימש כרבה 
הראשי של ג'רבא, ונינו רבינו מרדכי אמייס הכהן 
זצוק"ל שימש לימים כרבה הראשי של תוניס. הותיר 
אחריו עשרה ספרים על כל חלקי התורה, כשהמפורסם 

שבהם הוא ספר "לחם הביכורים".

איגוד קהילות האברכים בירושלים
עמלי התורה

עקב קוצר הגיליון, עדכונים נוספים
על ימי בין הזמנים יובאו בגיליון הבא.


